


افتتاحیه ای با حضور همه زنجیره
سبز  طلای  و  مکمل  همایش  رسمی  گشایش  آیین 
شد.  برگزار  رویداد  روز  اولین  صبح  معمول  مطابق 
زنجیره  ذی نفعان  همه  سال  هر  مانند  که  مراسمی 
تامین تا توزیع و مدیران و دست اندرکاران رگولاتوری، 
از  داشتند.  حضور  آن  در  مرتبط  نهادهای  و  تشکل ها 
جمله سخنرانان این مراسم رئیس سازمان غذا و دارو، 
معاون صنایع عمومی وزارت صنعت معدن و تجارت، 
رئیس هیات مدیره سندیکای تولیدکنندگان مکمل های 
انجمن  مدیره  هیات  رئیس  ایران،  غذایی  رژیمی 
تولیدکنندگان داروهای طبیعی فرآورده ها و طب سنتی 
ایران، دبیر ستاد توسعه اقتصاد دانش بنیان گیاهان 
دارویی و طب سنتی معاونت علمی و فناوری ریاست 
وزارت  و مکمل  ایرانی  و مدیر کل دفتر طب  جمهوری 

بهداشت بودند.

به مشارکت ذی نفعان نیاز داریم
دکتر سیدحیدر محمدی، رئیس سازمان غذا و دارو در 
آیین افتتاحیه دوازدهمین همایش مکمل های غذایی 
و رژیمی و سیزدهمین همایش طلای سبز عنوان کرد: 
از  بیش  باید  دولت  رویکرد  امسال،  شعار  به  توجه  با 
گذشته به سمت تولید باشد. ما در سازمان غذا و دارو 
بر اساس سیاست های موجود مکلفیم که حمایت های 
هیچ  معتقدیم  اما  باشیم  داشته  تولید  از  را  ویژه تری 
ذی نفعان  مشارکت  بدون  دنیا  جای  هیچ  در  اقدامی 

جواب نخواهد داد
دکتر محمدی با اشاره به ضرورت عدم تعارض منافع و 
رضایت همه ذی نفعان در واسپاری و برون سپاری امور 

روایــت همزمانــی و هم افزایی
گزارشــی از دو همایش و 

نمایشــگاه مکمــل و طلای ســبز 
دوازدهمین همایش و نمایشگاه مکمل های رژیمی، 
طلای  همایش  سیزدهمین  و  ایران  ورزشی  و  غذایی 
تا   ۲۹ از  طبیعی،  فرآورده های  و  گیاهی  داروهای  سبز 
۳۱ فروردین سال جاری، مطابق روال هر سال در مرکز 
همایش های هتل المپیک تهران برگزار شد. هم جواری 
این دو رویداد با یکدیگر به دلیل اشتراکات بسیاری که 
با هم دارند، امسال نیز مانند سال های گذشته از نقاط 

قوت این رویداد بود.
در این رویداد، تولیدکنندگان و فعالان صنعت مکمل 
کارگاه های  و  نشست ها  برگزاری  با  گیاهی  داروهای  و 
تخصصی به اولویت هایی چون فرهنگ سازی استفاده 
نقش  تفهیم  و  شناسایی  غذایی،  مکمل های  از 
مکمل ها در سلامت جامعه، اهمیت داروهای گیاهی و 
فرآورده های طبیعی و افزایش آگاهی مصرف کنندگان 

نسبت به میزان مصرف صحیح مکمل ها پرداختند. 
این رویداد که امسال نیز مورد استقبال جمع زیادی از 
پزشکان، تولیدکنندگان، عرضه کنندگان، دانشجویان و 
فعالان تخصصی این عرصه واقع شد، دارای مجموع 
و  همایش  اصلی  بخش  دو  در  بازآموزی  امتیاز   ۳۰
سمینار »تازه های تغذیه و مکمل های غذایی، رژیمی 

و ورزشی« برای داروسازان و متخصصان تغذیه بود. 



تاکید کرد: یکی از تلاش های سازمان غذا و دارو این است که 
مشارکت ذینفعان را به حداکثر برساند. ما از سال های گذشته 
بسیار تلاش کرده ایم تا قسمتی از وظایف سازمان را برون سپاری 
کنیم که در بخشی از آن موفق بودیم و در مواردی نیز نا موفق 
بوده ایم. در این راستا تفاهمنامه ای که با سندیکای صاحبان 
داشتیم  دارو  اولیه  بررسی  مورد  در  انسانی  داروهای  صنایع 

اقدام بسیار خوبی بود. 
وی در این زمینه گفت: بحث تسریع و تصحیح فرایندها نیز از 
اولویت هایی است که باید در سازمان غذا و دارو به آن بپردازیم. 
در این زمینه ما بر استفاده از ظرفیت ذی نفعان تاکید داریم. ما 
به شدت به دنبال مباحث برون سپاری هستیم و از پیشنهادات 
در این زمینه استقبال می کنیم و در حوزه فرآورده های طبیعی و 

مکمل نیز همین رویکرد را داریم
دکتر محمدی در ادامه گفت: یکی از اقدامات ما در حوزه مکمل 
و فراورده های طبیعی این بوده که زمان صدور پروانه کاهش 

یافته است.
وی گفت: یکی از نکاتی که ما انتظار داریم از طریق آن بتوانیم 
را به مصرف فرآورده های طبیعی و مکمل ترغیب کنیم  مردم 

افزایش کیفیت این محصولات است.
دکتر محمدی در ادامه تصریح کرد: ما باید در حوزه افزایش 
عمق تولید نیز اقدامات بیشتری را انجام دهیم؛ همچنین باید 
در حوزه افزایش شفافیت زنجیره نیز اقدامات موثری را انجام 
دهیم. به علاوه ما در حوزه صادرات مجموعا در حوزه طبیعی 
و مکمل ۱۳ میلیون دلار صادرات داشته ایم که عدد مطلوبی 
مطلوبی  بازاریابی  بین الملل  حوزه  در  امیدواریم  و  نیست 
انجام شود تا بتوانیم در مباحث مربوط به صادرات و حضور در 
بازارهای بین المللی نیز به شکل مطلوب تری عمل کنیم و در 

این زمینه رتبه بندی شرکت ها از مواردی است که ما آن 
را دنبال می کنیم و می تواند در مباحثی مانند صادرات 

بسیار موثر باشد.
وی از رسیدگی به وضعیت عطاری ها به عنوان یکی دیگر 
از اولویت های سازمان غذا و دارو در حوزه فرآورده های 
از حوزه هایی که مصرف  کردیکی  یاد  و مکمل  طبیعی 
کنندگان از آن آسیب می بینند بحث عطاری هایی است 
که از ناآگاهی مردم سوء استفاده می کنند و سلامت آنها 
را به خطر می اندازند و باید از طرق مختلف در این زمینه 

اقدام کرد. 
دکتر محمدی در پایان گفت: امیدواریم که با همت همه 
دوستان شاهد رشد و ارتقای حوزه فرآورده های طبیعی 

و مکمل باشیم.

پیگیر تولید بدون کارخانه هستیم
دکتر محمدمهدی برادران، معاون صنایع عمومی وزارت 
صنعت معدن و تجارت در آیین افتتاحیه دوازدهمین 
سیزدهمین  و  رژیمی  و  غذایی  مکمل های  همایش 
سال  در  که  صنعتی  کرد:  عنوان  سبز  طلای  همایش 
۱۳۸۷ بیش از ۷۰ درصد واردات را با خود داشت امروز 
به جایی رسیده کمترین میزان واردات آن هم در مورد 

مواد اولیه را دارد.
وی درباره روند رو به رشد این صنایع در کشور تاکید کرد: 
در سال ۱۴۰۲ شاهد افزایش صادرات نسبت به سال قبل 
بوده ایم.  فراورده های طبیعی  و  آن در حوزه مکمل  از 
دکتر برادران در این زمینه خاطرنشان کرد: مشارکت های 
وزارت صمت و سازمان غذا و دارو در حوزه های مختلف 



ادامه داشته که یکی از آنها موضوع تولید بدون کارخانه 
کارخانه  بدون  تولید  بحث  در  موجود  ظرفیت های  است. 
از ظرفیت های  افزایش تولید و استفاده  می تواند موجب 

خالی خطوط تولید شود.

باید یک نظام حسابگر و قابل حسابرسی بسازیم
سندیکای  هیات مدیره  رئیس  کبریایی زاده،  عباس  دکتر 
آیین  در  ایران  غذایی  رژیمی  مکمل های  تولیدکنندگان 
افتتاحیه دوازدهمین همایش مکمل های غذایی و رژیمی 
توجه  لزوم  بر  تاکید  با  سبز  طلای  همایش  سیزدهمین  و 
به حکمرانی خوب  در سیاست گذاری های حوزه مکمل و 
فرآورده های طبیعی عنوان کرد: موضوع حکمرانی خوب 
به ما یادآوری می کند برای اینکه بتوانیم موفق باشیم نگاه 

راهبردی داشته باشیم و مشارکت کنیم.
وی در این باره افزود: ما اگر می خواهیم آینده خوبی داشته 
باشیم باید مولفه های حکمرانی خوب را در نظر بگیریم و 

نگاه استراتژیک داشته باشیم و در آن مسیر حرکت کنیم.
دکتر کبریایی زاده در این زمینه خاطرنشان کرد: ما باید به 
تا بتوانیم در کنار  فکر همدلی، هم بالی و همراهی باشیم 
سرمایه های  اگر  امروز  برسیم.  مطلوب  نتایج  به  مشارکت 
که  است  دلیل  این  به  هستند  کشور  از  فرار  حال  در  ما 
حکمرانی خوب را به شکل مطلوب در نظر نگرفته ایم. رئیس 
رژیمی  مکمل های  تولید کنندگان  سندیکای  هیات مدیره 
غذایی ایران تاکید کرد: باید یک نظام حسابگر، پاسخگو و در 
عین حال قابل حسابرسی را ایجاد کنیم و اگر چنین نظامی 
را ایجاد کردیم، می توانیم ادعا کنیم که به سمت حکمرانی 

خوب حرکت کرده ایم و برای رسیدن به نتایج مطلوب امیدوار 
باشیم. دکتر کبریایی زاده در پایان گفت: ما ماموریم که در 

حکمرانی خوب آینده خوبی را برای جامعه رقم بزنیم.

هنوز راه زیادی در پیش داریم
انجمن  هیات مدیره  رئیس  جمشیدی،  امیرحسین  دکتر 
سنتی  طب  و  فرآورده ها  طبیعی  داروهای  تولیدکنندگان 
مکمل های  همایش  دوازدهمین  افتتاحیه  آیین  در  ایران 
غذایی و رژیمی و سیزدهمین همایش طلای سبز عنوان کرد: 
داروهای گیاهی و گیاهان دارویی در کشور ما یک صنعت ۴۳ 

ساله است که از سال ۱۳۶۰ شکل گرفته است.
وی درباره اهمیت این حوزه در صنایع سلامت محور کشور 
گفت: حوزه فرآورده های طبیعی تنها حوزه ای است که تولید 
دانش فنی آن منجر به تولید محصول و دارو می شود و افراد 

فعال در این حوزه روحیه خاص نزدیک به طبیعت دارند.
رئیس هیات مدیره انجمن تولیدکنندگان داروهای طبیعی 
از  چابک سازی  کرد:  تاکید  ایران  سنتی  طب  و  فرآورده ها 
فرآورده های  مورد  در  باید  ما  که  است  مهمی  موضوعات 
طبیعی و سنتی به آن توجه ویژه داشته باشیم زیرا هر روز 
که بگذرد و سیستم های ما چابک نباشد یعنی ما زمان را در 

استفاده از منابع بالقوه خود از دست داده ایم.
وی در این باره تصریح کرد: امروز حدود ۱۲۰۰ گیاه دارویی 
داریم که تاکنون از کمتر از ۳۰۰ نوع از آنها دارو ساخته شده 

است  و این یعنی راه زیادی برای پیمودن داریم.
دست  که  مدت هاست  ما  گفت:  پایان  در  جمشیدی  دکتر 
خود را برای کمک به سازمان غذا و دارو دراز کرده ایم اما از 



قابلیت های بالقوه در این حوزه استفاده نمی شود و به این 
صورت کارها پیش نمی رود.

منابع طبیعی زیاد و استفاده های محدود داریم
دکتر محمدرضا شمس اردکانی، دبیر ستاد توسعه اقتصاد 
علمی  معاونت  سنتی  طب  و  دارویی  گیاهان  بنیان  دانش 
آیین  در  خود  سخنرانی  در  نیز  جمهوری  ریاست  فناوری  و 
افتتاحیه دوازدهمین همایش مکمل های غذایی و رژیمی 
و سیزدهمین همایش طلای سبز گفت: توانایی های ما در 
حوزه منابع طبیعی بسیار زیاد است و این در حالی است که 

استفاده ما از این منابع بسیار کم بوده است.
وی گفت: ما امیدواریم بتوانیم در آینده نزدیک از این ظرفیت 
بالا با حمایت دولت بهره برداری کنیم. این ظرفیت می تواند 

با توسعه خود باعث گسترش حوزه سلامت در کشور شود.

فرآورده های طبیعی متغیرهای حوزه سلامت را ارتقا می دهند
و  ایرانی  طب  دفتر  کل  مدیر  یکتا،  حسینی  نفیسه  دکتر 
آیین  در  پزشکی  آموزش  و  درمان  بهداشت،  وزارت  مکمل 
افتتاحیه دوازدهمین همایش مکمل های غذایی و رژیمی 
و سیزدهمین همایش طلای سبز گفت: آنچه مسلم است 
مباحث مربوط به طب سنتی و طب ایرانی مباحثی به هم 
پیوسته است. استفاده از ظرفیت های موجود در این حوزه 

می تواند متغیرهای حوزه سلامت را افزایش دهد.

تقدیر از پیشکسوتان حوزه مکمل و فرآورده های طبیعی
در مراسم افتتاحیه همایش مکمل های غذایی و رژیمی و 
طلای سبز امسال نیز مانند سال های گذشته، پس از سخنرانی 
مسئولان و دست اندرکاران، از سه تن از پیشکسوتان حوزه 

مکمل و طلای سبز تقدیر به عمل آمد. 
تحقیقات  مرکز  گنوزی  فارماکو  یار  استاد  یاسا  نرگس  دکتر 
گیاهان دارویی دانشگاه علوم پزشکی تهران، دکتر کوروش 
جعفریان دکترای تخصصی علوم تغذیه استاد علوم تغذیه 
شناسی  رژیم  و  تغذیه  علوم  دانشکده  بالینی  تغذیه  گروه 
دانشگاه علوم پزشکی تهران، دکتر سیداحمد امامی دکترای 
دانشگاه  استاد  فارماکوگنوزی   phd و  عمومی  داروسازی 
مورد  امسال  همایش  در  که  بودند  نفراتی  پزشکی  علوم 

تقدیر قرار گرفتند.

نشست چالش های رگولاتوری فرآورده های مکمل و گیاهی
مختلف  و  متعدد  پنل های  و  کارگاه ها  معمول  مطابق 
تخصصی برای بازه سه روزه دو همایش مکمل و طلای سبز 
در نظر گرفته شده بو. در این میان بی شک یکی از مهم ترین 

تهیه و انتشار: موسسه رسایش
تهران، خیابان ولیعصر، خیابان توانیر، خیابان نظامی گنجوی
خیابان گنجه، کوچه حماســی، پلاک 26، ساختمان رســـایش
تلفن: 88203845                                                    نمابر: 88198520

 تهران، بلوار کشاورز ، حد فاصل خیابان جمالزاده و کارگر پلاک 
342 ، طبقه 5 ، واحد 20

تلفن: 66122831          کدپستی: 1418893869
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سندیکای تولیدکنندگان مکمل های رژیمی غذایی ایران



مکمل، نه غذاست نه دارو 
فرآورده های  اداره  سرپرست  رستمی،  علیرضا  دکتر 
طبیعی گیاهی و مکمل سازمان غذا و دارو در نشست 
گیاهی  و  مکمل  فرآورده های  رگولاتوری  چالش های 
در پاسخ به پرسش چالشی دکتر جمشیدی گفت: در 
واقع مکمل نه غذاست و نه دارو؛ الزاماً نمی توان گفت 
فرآورده های مکمل باید در زیرمجموعه غذا و یا دارو 
قرار گیرند؛ زیرا این حوزه ماهیت و تعریف خود را دارد و 

دارای شخصیت مستقلی است.

وی در ادامه صحبت های خود گفت: ما باید رویکردهای 
حکمرانی خوب را حتی المقدور رعایت بکنیم که ما سعی 
می کنیم در نگاه اول بحث مشارکت محوری و اجماع 
محوری را در حوزه مکمل مد نظر قرار دهیم؛ همچنین 
رویکرد دیگر ما در این حوزه بحث قانون محوری است. 
حوزه  در  ما  رویکرد  سومین  داد:  ادامه  رستمی  دکتر 
این  بر  است.  بوده  کارایی  و  اثربخشی  بحث  مکمل 
اساس معتقدیم که اگر دستورالعملی صادر می شود بر 
این اساس باشد که سرعت را افزایش دهیم. همچنین 
رویکرد مهم دیگر ما در این حوزه شفافیت است و بر این 
اساس تلاش می کنیم که آمار و دیتاهای منتشر شده 
بر اساس واقعیت و مستند باشد. پنجمین رویکرد ما 
حداقل  و  است  پاسخگویی  بحث  مکمل  حوزه  در  نیز 
تلاش کردم که در این رویکرد همواره برای پاسخگویی 

در دسترس باشم.
وی در پایان گفت: ما اگر هنر داشته باشیم باید سعی 

کنیم تا حتی المقدور این رویکردها را به عمل برسانیم.

باید نظارت های پسینی را افزایش دهیم
دکتر سید محمد ناصری دبیر سندیکای تولید کنندگان 
مکمل های رژیمی غذایی ایران در نشست چالش های 
رگولاتوری فرآورده های مکمل و گیاهی عنوان کرد: به 
نظر می رسد که رگولاتوری در حوزه مکمل و فرآورده های 
طبیعی کشور از قوانین و دستورالعمل های کشورهای 

و جذاب ترین موضوعات در بین عناوین مطرح شده، موضوع 
رگولاتوری فرآورده های مکمل و گیاهی بود.

 با توجه به اهمیت این موضوع اولین پنل تخصصی دوازدهمین 
همایش  سیزدهمین  و  رژیمی  و  غذایی  مکمل های  همایش 
طلای سبز با عنوان چالش های رگولاتوری فرآورده های مکمل 

و گیاهی برگزار شد.
 این نشست با حضور دکتر سیدمحمد ناصری، دبیر سندیکای 
علیرضا  دکتر  ایران؛  غذایی  رژیمی  مکمل های  تولیدکنندگان 
مکمل  و  گیاهی  طبیعی  فرآورده های  اداره  سرپرست  رستمی، 
رئیس  جمشیدی،  امیرحسین  دکتر  دارو؛  و  غذا  سازمان 
هیات مدیره انجمن تولیدکنندگان داروهای طبیعی فرآورده ها 
مکمل  اداره  رئیس  اکبریان،  ریحانه  دکتر  ایران؛  سنتی  طب  و 
سازمان غذا و دارو و دکتر آرزو روستایی، رئیس اداره فرآورده های 
طبیعی سازمان غذا و دارو در سالن اصلی همایش برگزار شد. 
نشست چالش های رگولاتوری فرآورده های مکمل و گیاهی به 
جدیدترین رویکردهای حوزه سیاست گذاری در حوزه مکمل و 
فرآورده های گیاهی پرداخت و در ادامه با بخش پرسش و پاسخ 

با مشارکت حضار ادامه یافت.

بالاخره مکمل غذاست یا دارو؟!
انجمن  مدیره  هیات  رئیس  جمشیدی،  امیرحسین  دکتر 
ایران  سنتی  طب  و  فرآورده ها  طبیعی  داروهای  تولیدکنندگان 
در نشست چالش های رگولاتوری فرآورده های مکمل و گیاهی 
عنوان کرد: حوزه مکمل از ابتدا تا امروز با تغییرات فراوانی همراه 
بوده است اما این نمی شود که رویکرد ما به مکمل در برخی 

موارد غذایی و در برخی موارد دارویی باشد. 
دوگانه  رویکرد  این  نمونه های  از  یکی  گفت:  زمینه  این  در  وی 
مساله ای مانند مالیات بر ارزش افزوده است؛ این موضوع امروز 
یکی از بزرگترین مشکلات حوزه مکمل مربوط به مالیات ارزش 
افزوده است و پرسش ما این است که اگر مکمل داروست چرا 
مالیات بر ارزش افزوده به آن اختصاص داده شده است و اگر دارو 
نیست چرا دستورالعمل های دارویی بر آن حاکم است؟ بنابراین 
مکمل  حوزه  سیاستگذاری های  مورد  در  رویه  وحدت  به  باید 
برسیم.  دکتر جمشیدی در ادامه تاکید کرد: البته مصیبت  های 
شرکت های تولیدی بسیار بسیار زیاد است و یکی از بزرگترین  این 
چالش ها در این زمینه موضوع چابک سازی است. وی در این باره 
افزود: ما همواره باید بکوشیم تا در چابک سازی امور هرچه در 

توان داریم انجام دهیم. 
این در حالی است که می بینیم ما دستورالعمل های قدیمی را 

۳۰ سال است که بازنگری نکرده ایم. 
دکتر جمشیدی در پایان تصریح کرد: اگر این بازنگری و چابک سازی 
فرآورده های  و  مکمل  حوزه  مشکلات  از  بسیاری  گیرد،  صورت 

طبیعی برطرف خواهد شد.



و  برای وضع قوانین  را  این حوزه سخت ترین موارد  در  فعال 
صدور دستورالعمل های خود استفاده کرده است. وی گفت: 
است.  پسینی  نظارت های  افزایش  رگولاتور  از  ما  درخواست 
همچنین ما انتظار واگذاری یک سری اختیارات به خارج از دولت 

را داریم تا امور در این حوزه بر روال منطقی خود طی شود.
دکتر ناصری تاکید کرد: در حال حاضر بعضی از رویه ها در حوزه 
مکمل در حال اجراست که دستورالعملی برای آن نوشته نشده 

است.

همسایگی صنعت و دانش
میزبان  سو  یک  از  دوره  این  در  سبز  طلای  و  مکمل  رویداد 
سخنرانی های  و  علمی  پنل های  و  تخصصی  نشست های 
ارائه جدیدترین  بود که ضمن  این صنایع  پیرامون  تخصصی 
راهکارهایی  تبلور  و  نظر  تبادل  به  صنعت،  درباره  اطلاعات 
جهت رفع مشکلات تولید نیز منجر شد و از سوی دیگر آخرین 
را  طبیعی  و  مکمل  فرآورده های  دستاوردهای  و  محصولات 
در قالب بخش نمایشگاهی رویداد در معرض دید مخاطبان 
کنار  در  نمایشگاه  برپایی  داد.   قرار  حوزه  این  تخصصی 
تا فعالان صنعت  همایش های تخصصی همواره کمک کرده 
و  نظر  تبادل  به  همایش،  علمی  مباحث  در  حضور  بر  علاوه 
نیز  دوره  این  در  بپردازند.  یکدیگر  با  صنعتی  تجربیات  انتقال 
فرصت مناسبی برای آشنایی با آخرین محصولات تولید شده 
در اختیار تولیدکنندگان، عرضه کنندگان، واردکنندگان، پزشکان 

و متخصصان تغذیه و مصرف کنندگان قرار گرفت.

میز خدمت و گوش شنوای دولت
در سه روز برگزاری همایش و نمایشگاه مکمل و رویداد طلای 
سبز مسئولان سازمان غذا و دارو و در راس آنها دکتر علیرضا 
رستمی، سرپرست اداره کل فرآورده های طبیعی، سنتی و مکمل 
سازمان غذا و دارو در میز خدمت این اداره در نمایشگاه این 
رویداد حضور داشتند و به پرسش های فعالان صنعت در حوزه  

برای  را  زمینه ای  خدمت  میز  دادند.  پاسخ  مرتبط  های 
گفت وگوی مستقیم و شفاف و طرح مسائل و چالش ها 
با مسئولان مربوطه فراهم کرد که استمرار آن در نهایت 
می تواند منجر به بهبود صنعت و تولید شود. در سه روز 
برپایی میز خدمت اداره کل فرآورده های طبیعی، سنتی 
نحوه  نمایشگاه،  این  در  دارو  و  غذا  سازمان  مکمل  و 
ثبت محصولات جدید، مشکلات موجود در مسیر اخذ 
مجوز و راهکارهای همکاری با شرکت های فعال در این 
بخش، از پرتکرارترین پرسش های مطرح  شده از سوی 

بازدیدکنندگان از این رویداد تخصصی بود.

افق های پیش روی یک رویداد پیشرو
رژیمی،  مکمل های  نمایشگاه  و  همایش  دوازدهمین 
غذایی و ورزشی ایران و سیزدهمین همایش طلای سبز 
داروهای گیاهی و فرآورده های طبیعی با هدف پیشبرد 
اهداف و در جهت افزایش آگاهی جامعه برای مصرف 
صادرات  افزایش  و  تولید  رشد  فرآورده ها،  این  صحیح 
خود  کار  به   ۱۴۰۳ فروردین   ۳۱ روز  عصر  و  شد  برگزار 
پایان داد.  بنا بر آمار و گزارش های مستند منتشر شده 
از این دو رویداد، این دوره بزرگترین رویداد تخصصی در 
حوزه مکمل و فرآورده های طبیعی با استقبال حداکثری 
فعالان این حوزه و علاقه مندان برگزار شد. گزارش های 
رضایت  از  حاکی  نمایشگاه  و  همایش  این  از  میدانی 
شرکت کنندگان و بازدیدکنندگان داشت و برگزارکنندگان 
این رویداد، در این دوره نیز به رغم تمام مشکلات کارنامه 
با  مسیر  این  اما  داشتند.  زمینه  این  در  را  قبولی  قابل 
صنعت،  حوزه  در  توسعه محور  برنامه های  به  توجه 
خواهد  ادامه  خود  خاص  دشواری های  با  همچنان 
داشت و مجریان آن در تلاش هستند تا بزرگترین رویداد 
تخصصی در حوزه مکمل و فرآورده های طبیعی و سنتی 

کشور را در دوره های آتی بی نقص تر از امروز برگزار کنند.


